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Un tratat prost tratat 
După atâţia ani de ~ile s-a ajuns la convenirea 

finală a Tratatului dintre România şi Republica Mol
dova. Din păcate se poate spune că tratatul este un 
eşec, nu atât al unei persoane, al unei instituţii, ci 
al întregii clase politice româneşti, al gândirii şi 
ac/iunii elitelor din stânga şi dreapta Prutului. Tex
tul convenit poate fi îndelung analizat, pentru a 
vedea ce cuprinde şi ce ascunde. Din pdcate nu 
cuprinde aproape nimic şi nu oferă nimic cetd/eni
lor din cele două state. Este adevărat cd situatia 
politică şi economicd din România şi Republica 
Moldova este rezultatul activităţii "elitelor" pro
movate prin selecţia negativă ce a avut loc în anii 
comunismului. Era o selecţie negativd pentru cd 
pentru a promova, rdspunsul la diferite criterii era 
acela de "nu". Nu trebuia să ai rude în strdinătate, 
nu trebuia sd ai o origine nesănătoasă şi mai ur
mau alte "nu" -uri, printre care şi acela că, pentru 
cei din România şi cei din Basarabia, nu se punea 
problema vreunei modificări sau contestdri a ordi
nei aduse de comunism. Iar despdrţirea Basarabiei 
de România, despdrţirea în două a poporului ro
mân era o asemenea "realizare" a comunismului. 
Aşa cd nu putem aştepta de la elitele constituite pe 
asemenea criterii sd acţioneze diferit astdzi. 

De aceea, este momentul şi ocazia pentru elitele 
constituite pe criterii reale, de valoare, de a încer
ca sd influenţeze în mod pozitiv gândirea şi activi
tatea politică româneascd. Printre aceste elite este 
şi aceea a inginerilor, care, înarmaţi cu logica şi 
pr~cizia meseriei lor, pol demonstra sensul în care 
trebuie orientată politica pentru a se ajunge la un 
progres al ţării. 

Tratatul reflectă în mare măsurd cât de puţin s-a 
făcut şi se doreşte sd se [aed pentru apropierea ce
lor care vorbesc aceeaşi limbă, au tradiţii comune 
şi în mod clar o soartd comund. Pentru cd este im
posibil sd se ajungă la o bundstare a celor din dreap
ta Prutului în timp ce acei din stânga vor fi con
damnaţi la sdrdcie şi la o dependenţd totald de ca
priciile unora care viseazd la reconstituirea unor 
imperii. Este semnificativ faptul cd presa din Ro
mânia a fdcut de fapt atât de puţin pentru a crea o 
atmosferd favorabilă apropierii. Pentru cd cincizeci 
de ani de despdrţire şi propagandă au ldsat urme 
pe ambele pdrţi. 

Tlberlus Pufu 
(Continuare în pag. 3) 

Prea devreme 
pentru euforie 

Cele mai recente date sta
tistice referitoare la expon, 
la producţia industrială, la 
rata inflaţiei indică o serie de 
semnale pozitive. Ar fi ab
surd să subapreciem astfel 
de semnale, mai ales după o 
perioadă de trei ani de căde
re continuă. În acelaşi timp, 
suntem nedumeriţi de mo
dul în care unii guvernanţi 
interpretează lucrurile. Ei 
anunţă - asemenea poştaşu
lui din sat care avea un post 
permanent de veghe pentru 
a vesti când vine socialismul 
sau, mă rog, comunismul -
că redresarea economică a 
început. Ba mai mult, unii 
afirmă că avem de-a face nu 
cu simple semnale pozitive, 
ci cu un fenomen autentic. 

Nu este dificil - la o lec-

tură atentă - să se depisteze 
chiar în datele statistice ofi
ciale elemente care ar în
demna, în mod normal, cel 
puţin la prudenţă: deficitul 
ba!antei comerciale a cres
cut, producţia industrială la 
bunurile de capital şi bunuri 
de folosinţă îndelungată 
(adevărate repere privind 
relansarea) a scăzut, rata 
inflaţiei este mai mare de
cât cea prognozată. Dar, nu 
numai aceste date atestă fra
gilitatea modestelor progre
se: moneda naţională con
tinuă să se devalorizeze în 
ritmuri îngrijorătoare ( doar 
pentru export acest proces 
este stimulativ, dar trebuie 
să ne întrebăm dacă me
rită. .. ), situaţia de pe piaţa 
financiar-bancară este de-

Pentru a fi cât mai concret posibil în abordarea re
structurării agenţilor economici şi reotganizarii. infra
structurii, voi face referiri la domeniul energiei electri
ce, din două motive de bază. 

Un prim motiv se referă la faptul că acest domeniu, în 
lume, este în plin proces de restructurare utili7.ându-se 
cele mai modeme concepte ale economici de piaţă (cre
area unei pieţe a energici electrice utili7.ând conceptele 
bwsiere) şi ale managementului restructurării şi schim
bării ( orientare spre procese, punerea sistemelor infor
matice în centrul restructrurării etc.) şi deci ar putea fi 
un model reprezentativ. 

Al doilea motiv se bazează pe faptul că în acest dome
niu există totuşi un program de restructurare şi în Ro
mânia. Rezultatul acestui program ar trebui să fie crea
rea unei pieţe competitive a energici electrice, iar efec
tul de bază ar trebui să fie scăderea preţului energici elec
trice la consumatorul final (prin creşterea eficienţei, şi 
nu prin măsuri politice). Fară atingerea acestor obiecti
ve, restructurarea şi reorganizarea nu au sens. 

Analizând fazele parcurse până în prezent, putem spu
ne următoarele: 

1. S-a creat ANRE (Autoritatea Naţională de Regle
mentare în domeniul Energiei Electrice), ca instituţie de 
reglementare şi supraveghere, care într-un timp scurt a 
realizat un set de reglementări reprezentative în dome
niu. 

Se poate afuma că reuşita acestei instituţii a fost faci
litată şi de faptul că s-a creat practic o instituţie nouă şi 

parte de a se stabiliza (în 
urma prăbuşirii FNI, a difi' 
cultăţilor de la BIR, de la 
BPR şi BP "Fortuna"), vo
lumul plăţilor restante din 
economie a depăşit pragul 
critic incredibil de 200.000 
miliarde de lei, privatizarea 
a devenit mai lentă ( din cele 
7000 miliarde de lei 
prevăzute pe întregul an 
s-au încasat până în prezent 
doar 1100 miliarde de lei), 
restructurarea este, practic, 
blocată prin tărăgănarea ac
ţiunilor prevăzute în înţele
gerile cu Banca Mondială. 

Exemple în sensul men
ţionat se pot da la nesfârşit. 
Ele atestă că nici măcar de
clinul n-a fost, încă, oprit. 
Cu atât mai puţin există în-

dreptăţirea să se vorbească 
despre relansare, fie ea in
cipientă. 

Prin urmare, este prea 
devreme pentru declanşarea 
şi întreţinerea unei stări eu
forice. "Propaganda succe
sului" pe care unii demni
tari încearcă s-o promove
ze a fost, este şi va fi con
traproductivă. N1,1 întâm
plător se spune că nici 
măcar o tonă de vorbe nu 
egalează un gram de fapte. 
Mult mai folositoare ar fi o 
prezentare obiectivă a ade
văratelor stări de lucruri din 
economie. Pentru că - se ştie 
de când lumea - un diagnos
tic corect este premisa unui 
tratament adecvat (T.B.) 

nu s-a realizat prin restructurarea uneia \,cehi Dacă se 
crea prin restructurare, adică prin separarea din RENEL 
a unei echipe mari (de exemplu, 100 de salariaţi şi do
tările aferente), exista riscul ca rezultatele obţinute să 
fie mai mici decât cele realizate cu o echipă mică (for
mată numai din 10 salariaţi), chiar în condiţiile unui ma
nagement de bună calitate. 

2. S-a demarat un program de restructurare. Pri
ma fază a acestui program este faza de descentralizare. 
Separarea entităţilor mari-lflDROELECI'RICA, TER
MOELECT'RICA, ELECT'RICA - de CONEL trebuie 
urmată de o a doua etapă de divizare a acestor unităli 
mari în entităţi funcţionale independente. Chiar şi după 
realizarea acestei divizări mai trebuie făcut mult până la 
crearea competip.ci în piaţă. O primă acţiune după divi
zare ar fi analiza şi reducerea risipei. 
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Nicolae Rldan, 
preşedintele Rffalef AGIR Constanţa 

(Continuare fn pag. 3) 

Întâlnirea cu 
reprezentantii 

Partidului' 
National 
Liberal 

(Partea a II-a) 

Scoala de avionică din 
Craiova 
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Ingineri mari personalităţi 

Costin D. Nenitescu 
' 

A descoperit fenomene şi legi noi, 
lămurind aspecte necunoscute ale 

mecanismelor chimice 

S-a născut la Bucureşti, 
la 15 iulie 1902, într-o 
familie de intelectuali. 
După absolvrrea liceului 
la Bucureşti, şi-a conti
nuat studiile în Elveţia, la 
Şcoala Politehnică din 
Ziirich şi în Germania, la 
Şcoala Politehnică din 
Miinchen, unde şi-a sus
ţinut teza de doctorat, pe 
care o pregătea, fiind încă 
student, cu profesorul H. 
Fisher (1881-1945), 
având ca subiect "Contri
buţii la sinteza produse
lor de degradare acidă a 
colorantului sângelui", în 
1925. Avea 23 de ani. 

Activitatea profesio
nală a doctorului inginer 
Costin D. Neniţescu s-a 
desfăşurat pe două direc
ţii, învăţământul superior 
şi cercetarea ştiinţifică. El 
este continuatorul mare
lui chimist C. I. Istrati 
(1850 - 1913), în dome
niul chimiei organice. In
dustria chimică, în dez
voltare, cerea savanţilor 
români rezolvarea unor 
probleme complexe pri
vind valorificarea în in
dustrie a resurselor natu
rale ale ţării, rezerve 
imense de sare, petrol, 
cărbuni, gaze naturale şi 
altele. O serie de chimişti 
de valoare, cum ar fi Ilie 
Murgulescu, Raluca Ri
pan, Ion Tănăsescu, Eu
gen Angelescu s-au anga
j al în aceste cercetări, 
obţinând rezultate impor
tante teoretice şi practi
ce, care le-au adus gloria 
ştiinţifică. Prin cercetări
le sale, C. D. Neniţescu a 
realizat sinteza unor cla
se de combinaţii chimice, 
lămurind aspecte necu
noscute până atunci pri
vind mecanismul reacţii
lor chimice, descoperind 
fenomene şi legi nesesi
zate înaintea sa. Neniţes
cu rămâne unul dintre cei 
mai importanţi inventa
tori români în domeniul 
chimiei de sinteză. 

Astfel, C. D. Neniţes
cu împreună cu inginerii 

Academia Română: 
univ. dr. Vlad Ionescu 
ţia de ştiinţa şi tehnolo 

Al. Huch şi C. Huch au 
inventat un procedeu de 
polimerizare a etilenei ga
zoase la presiunea mediu
lui înconjurător şi la tem
peraturi sub 1 OOoC, folo
sind drept catalizator sub
stanţa creată de ei, arnilso
diul. Avantajul acestei in
venţii constă în folosirea 
catalizatorului uşor de ob
ţinut, care nu prezită peri
col de explozie sau infla
mare şi cu randamente ri
dicate. Ulterior a pus la 
punct şi un procedeu de 
polimerizare a etilenei la 
presiune medie. 

în colaborare cu alţi chi
mişti, a inventat: un pro
cedeu de fabricare a acidu
lui tereftalic din toluen, 
prin care se simplificau 
procedeele anterioare de 
producere a acestei sub
stanţe, fiind şi foarte eco
nomic; un procedeu de fa
bricare a 5-nitrofurfurolu
lui şi a 5-nitro-2-furfurol
dehid-semicarbonazei; un 
procedeu de fabricare a 
dimetiltereftalatului din 
paraxilen, care decurge 
dintr-un redus de faze şi 
prezintă numeroase avan
taje de producţie şi econo
mice. 

Alte multe descoperiri şi 
invenţii au încoronat acti
vitatea sa ca cercetător şi 
om de ştiinţă; nu pot fi tre
cute ci·. vederea sintezele 
în domeniul iodului şi pi
rolului, izomerizările hi
drocarburilor alifatice sub 
acţiunea clorurii de alumi
niu, alţi polimeri şi izo
meri. 

în literatura mondială de 
specialitate sunt citate mai 
multe reacţii şi hidrocar
buri care îi poartă numele, 
ca de exemplu: "reacţia 
Neniţescu de acilare re
ductivă a alchenelor"; 
"sintezele N er.iţescu", pri
vind unii derivaţi ai iodu
lui, descoperiţi de el; "di
merul Neniţescu" sau "hi
drocarbura Neniţescu", 

în colaborare cu soţia sa, 
Ecaterina Ciorănescu Ne
niţescu,a inventat o serie 

Născut în 1938, prof. 
trotehnică-Energetică a 
obţinut şi titlul de docto • 
ştiinţifică, fiind titularul C 
tarea şcolii româneşti în 

în semn de recunoastere a 
alizat pentru Premiul ele e 

1902 -1970 
de procedee tehnologice 
pentru fabricarea unor 
medicamente, a unor anti
dăunători şi a unor inter
mediari industriali pentru 
chimia organică. 

Preocupat de dezvolta
rea învăţământului, a ela
borat în 1928 cursul "Ele
mente de chimie orga
nică", care s-a publicat sub 
o formă îmbunătăţită în 
şapte ediţii până în 1979 şi 
un tratat de chimie gene
rală în 1949, care în 1979 
a ajuns la cea de a treia 
ediţie. 

Din anul 1935 a fost 
profesor de chimie orga
nică la Facultatea de Chi
mie lndustrială a Politeh
nicii din Bucureşti. Stu
denţii pe care i-a pregătit 
îl recunosc ca pe un pro
fesor cu un deosebit talent 
didactic, dar şi sever la 
examenele greu de promo
vat. 
Cercetările sale s-au 

concretizat în peste 250 de 
lucrări -Publicate, studii şi 
comunicări la congresele 
naţionale şi internaţionale. 
Dintre acestea cităm: Ma
nualul inginerului chimist 
- 2 volume, 1951-1952; 
Bazele industriei chimice 
de sinteză organică în Ro -
mânia (1953); a coordonat 
elaborarea Dicţionarului 
poliglot de industrie şi teh
nologie chimică. 

Consacrarea lui interna
ţională s-a realizat prin ale
gerea sa ca membru al 
academiilor: Leopoldină 
din Halle, Berlin, Buda
pesta, Leipzig, Moscova, 
Miinchen, Varşovia. 

A devenit membru co
respondent al Academiei 
Române în 1945 şi titular 
în 1955. între 1959-1970 
a fQst preşedinte al Secţiei 
de ştiinţe chimice. 

Societatea Germană de 
Chimie i-a decernat în 
1970 Medalia de aur 
"A.W. Hoffman", 

S-a stins din viaţă la 28 
iulie 1970, la Buşteni. 

Mihai Olteneanu 

teme robuste şi Sisteme lineare e e1 ternaţional 
mat. 

Prin încetarea din viaţă a prof. univ. dr. Vlad Ionescu, corn 
suferă o grea pierdere şi realizările cercetărilor sale, activitate 
ca un model de savant şi profesor. 

Dumnezeu să-l odihneascd fn pace. 

Un sfert de secol de la 
începerea lucrărilor 

metroului din Bucuresti 
Cu puţin timp în urmă 

s-au împlinit 25 de ani de la 
începerea uneia dintre cele 
mai spectaculoase şi de 
prestigiu investiţii din Ro
mânia: metroul bucureş
tean. 

în anii '60începuserăme
trourile oraşelor Budapesta 
şi Praga şi erau în curs stu
dii pentru extinderea celui 
din Berlin şi a unor linii ur
bane din Varşovia. 
Oraşul Bucureşti fusese 

"decretat" încă din anii '50 
ca fiind situat într-o zonă 
care, atât sub aspect hidro
geologie cât şi al seismici
tăţii, nu se pretează pentru 
lucrări subterane de amploa
re. Este greu să înţelegem ce 
a determinat cu adevărat o 
astfel de concluzie din par
tea "experţilor prieteni", 
care, deşi aveau o impor
tantă experienţă în domeniu, 
ne-au condamnat cu atâta 
uşurinţă la o nemeritată 
rămânere în urmă, pe care o 
resimţim şi astăzi. Dacă nu 
avem încă un răspuns accep
tabil la această legitimă în
trebare, ştim însă sigur că ea 
a fost percepută discret, ca 
o provocare, de către mulţi 
dintre inginerii români 
cărora nu li se acorda
se încă ultimul cuvânt. 

în acest fel, în mod 
mai mult indirect, au 
apărut reacţii succesive 
la această provocare, şi 
anume: 

- La sfârşitul anilor 
'50 s-a realizat primul 
scut cj,3.10 m, româ
nesc, cu o hidraulică în
deajuns de primitivă, 
dar care - prin excava
rea hidromecanizată a 
frontului într-o cameră 
de lucru complet sepa
rată şi recuperarea apei 
în bazine de decantare 
- a constituit una din 
primele variante ale 
scuturilor modeme care asi
gură susţinerea excavaţiei cu 
noroi bentonitic. Acest scut, 
conceput de inginerii Radu 
Slăvescu şi Gheorghe Fle
gont sub conducerea profe
sorului Veceslav Hamaj, a 
fost utilizat pentru execuţia 
a o serie de canale din siste
mul de evacuare a apelor 
uzate din nordul şi centrul 
Capitalei; 

- în a doua parte a dece
niului al şaptelea, Primăria 
Capitalei a importat din An
glia două scuturi mecaniza
te (cp4,15 m şicj)2,90m) pen
tru magistralele de canaliza
re din zonele de sud-est, est 
şi nord-est ale Capitalei, uti
laje cu care s-au realizat re
marcabile performanţe de 
viteză (peste 400 ml/lună) şi 
de calitate în execuţia celor 
mai mari colectoare şi apoi 
apeducte orăşeneşti din ţară. 
Aceste lucrări s-au executat 
parţial sub nivelul pânzei 
freatice, iar pentru realiza
rea apeductului Roşu-Nord, 
executat cu scutul cj,2,90 m, 
s-a încercat cu succes cobo
rârea pânzei prin pompe de 
epuisment cu ax orizontal, 
lansate în cămine adânci; 

- Concomitent, pentru 
susţinerea acestor mari ga
lerii ( cca'.. 30 km în numai 
7-8 ani) s-au pus la punct 
proiectarea şi execuţia de 
prefabricate cu un înalt grad 
de precizie şi rezistenţă, prin 
apariţia - în mai multe baze 

din Bucureşti - a unor linii 
de fabricaţie modeme şi de 
mare productivitate; 

· în fine, s-au executat in
jecţii în subteran pentru con
solidarea terenurilor de pe 
traseele lucrărilor edilitare 
executate cu scuturile. -ast
fel încât efectele excavaţii
lor subterane - în special ta
sările - să fie cât mai reduse 
şi să nu afecteze major con
strucţiile preexistente din 
teren şi de la suprafaţă. 

Paşii înainte realizaţi în 
această a doua etapă s-au da
torat insistenţelor şi spiritu
lui vizionar al unor oameni 
de o înaltă conştiinţă civică 
şi profesională, din care îi 
amintim pe Octavian Bâr
san, Gheorghe Florică, Tra
ian Ispas, Victor Sepelev. 
Heinz Krestel şi alţii. 

Toate aceste realizări au 
constituit tot atâtea semne că 
stăpânim din ce în ce mai 
bine capriciile unui teren 
complex din punct de vede
re geologic, cu o pânză frea
tică înaltă şi foarte energică, 
inginerii constructori 
căpătând certitudinea că pot 
continua prin pătrunderea 
din ce în ce mai adânc. 

Anii '70 au adus momen
tul în care toţi factorii de de
cizie tehnică ajunseseră la 
concluzia că se trecuse cu 
succes prin aproape toate 
testele şi că mai rămăsese de 
învins doar apa subterană. 

Primele studii privind 
asecarea prin pompare din 
puţuri forate au adus sem
nalul cert că ultima barieră 
în calea construirii metrou
lui căzuse şi lucrările puteau 
începe. 

S-a declanşat o adevărată 
cruciadă, în care toate spe
cialităţile inginereşti din ţară 
şi-au dat mâna şi au coope
rat cu entuziasm într-un 
mod puţin obişnuit pentru 
anii aceia. în care delăsarea 
şi indiferenţa îşi făceau loc 
tot mai adânc printre rându
rile românilor, indiferent de 
domeniile lor de activitate. 

S-au proiectat şi s-au exe
cutat scuturile cj,6,6 m care 
s-au dovedit rezistente, sta
bile şi uşor manevrabile în 
teren, au fost executate pre
fabricatele pentru tunele, 
cele mai exacte piese din 
beton armat care s-au reali
zat vreodată în România, 
s-au executat mari sisteme 
de asecare în adâncime din 
care s-a pompat apa subte
rană, obţinându-se depresi
onări stabile şi fără efecte de 
suprafaţă, au fost executate 
puţuri de lansare şi extrage
re a scuturilor, în care s-au 

' aplicat pereţii mulaţi, spri
jinirile grele şi ancorajele în 
terenuri de slabă consis
tenţă. 

Totul a funcţionat perfect: 
proiectele au fost testate 
prin cercetări care au con
firmat concepţia, iar execu
ţia n-a mai pus decât proble
me de calitate şi ritm 

în această etapă de pionie
rat pentru metroul bucureş
tean s-au distins în special 
ingineri ca: Adrian Slimac 
şi Carol Dumitrescu pentru 
proiectarea scuturilor, Lena 
Trofin, Vitalie Pietraru, Mir
cea Chirvasie şi Ştefan Leo
veanu pentru proiectarea, 
testarea şi realizarea siste
melor de epuismente, Eugen 
Patrichi, Adrian Cerchez şi 
George Dante pentru proiec
tarea, încercarea şi produce
rea prefabricatelor, Nicolae 
Borbeli şi Gheorghe Rossler 
pentru dirijarea exactă a scu
turilor pe traseele clotoidi
ce şi hiperbolice din subte
ran şi mulţi, mulţi alţii. 

Concomitent au fost pro
iectate vagoanele de metrou, 
calea subterană şi instalaţii
le electrice care aveau să dea 
viaţă întregului sistem de 

transport subteran. Îi amin
tim aici pe inginerii Dan 
Hanganu, Caius Miculescu 
şi Stelian Can ja în domeniul 
vagoanelor, Sandu Petrache 
şi Petre Agrigoroaie în in
stalaţii electrice şi Mihai 
Helman în automatizări, 
specialişti pe munca şi in
geniozitatea cărora s-a rea
lizat circulaţia perfect con
trolată din subteran, în con
diţii de siguranţă şi confort, 
atât pentru călători, cât şi 
pentru deservanţii ramelor 
şi exploatarea întregului sis
tem. 

Prima linie de metrou a 
fost cea realizată în versan
tul sudic al râului Dâmbo
v1ţa (8,6 km) şi s-a dat în ex
ploatare în anul 1979, le
gând între ele staţiile Semă
nătoarea şi Timpuri Noi. 

Rând pe rând, au fost puse 
în funcţiune, în următoarea 
dinamică, traseele care con
stituie în prezent "Sistemul 
de transport public subte
ran" din Bucureşti: 

1981 -Timpuri Noi - Re
publica ( JO,! km) 

1983 -Eroilor-Industrii
lor (8,8 1cm) 

1984 - Semănătoarea -
Crângaşi (0,9 km) 

1986 - Piaţa Unirii -
IMGB (9,9 km) 

lng. Dorei Ianuş, 
conslller S.C. ME

TROUL S.A. 
(Continuare fn pag. 7) 



Societatea Română de 
Telelucru 

vă informează 

Beneficii ale 
telelucrului 

Telelucrul implică 
practici noi, care se pot 
pune în aplicare prin: 

2S reducerea costurilor 
şi creşterea performanţei 
calculatoarelor şi tele
comunicaţiilor; 

2S lărgirea accemlui la 
uneltele şi serviciile care 
permit lucrul în reţeaua 
electronică deschisă 
(Open Electronic 
Networking); 

2S creşterea dorinţei tu
turor de a exploata noile 
metode, de a face afaceri 
şi de a angaja personal. 

Telelucrul este atractiv 
prin: 

2S creşterea presiunii 
asupra industriei, pentru 
a reduce costurile simul
tan cu îmbunătăţirea ser
viciilor; 

2S îmbunătăţirea cali
tăţii mediului, în special 
prin impactul asupra dru-

murilor şi maşinilor; 
2S apariţia unei econo

mii de reţea, în care TL şi 
telecomerţul vor juca un 
rol central; 

2S comutarea de la "sluj
ba plătită" la oportunităţi 
de lucru", cu o creştere a 
rolului individului şi al în
treprinderilor mici şi mij
locii (IMM). 

Toate studiile şi analize
le efectuate de firme de 
prestigiu din întreaga lume 
converg către ideea unor 
beneficii nete pentru toate 
părţile implicate. 

2S Pentru firme: 
O costuri mai mici; 
O productivitate cres

cută; 

O motivaţie mai bună; 
O stabilitate mai mare a 

personalului; 
O flexibilitate în orga

nizare; 
O conducere flexibilă; 

O rezistenţă crescută în 
faţa factorilor externi; 

O eliminarea plăţilor 
pentru lucrul suplimentar. 

2S Pentru persoane: 
O timp de lucru şi cos

turi mai mici; 
O oportunităţi de lucru 

mai bune; 
O o legătură mai bună 

cu farnilia; 
O un echilibru mai bun 

între lucru şi viaţa fami
lială· 

O' posibilitatea partici
pării la activităţile cornu-

nităţi]or locale; 
D ore de lucru flexibile. 
Câteva beneficii sociale 

şi economice ale telelucru
lui sunt: 

2S descongestionarea 
traficului; 

2S reducerea deplasării 
şi a poluării; 

2S oportunităţi de lucru 
mai mari; 

2S accesul la lucru pen
tru oamenii cu dificultăţi 
specifice; 

2S regenerarea econo
mică. 

CRIZA DE SISTEM-A ECONOMIEI 
SIABORDAREARESTRUCTURĂRD 

. ' 
§I REORGANIZĂRII 

(Urmare din pag. 1) 

Analiza risipei (sursele, costul, cauzele, motivele etc.) 
şi reducerea ei este o fază pregătitoare pentru restructu
rare şi reorganizare şi care trebuia parcursă în fiecare 
domeniu economic pentru a salva ce se poate şi merită 
(eficienţa economică şi interesul naţional) şi pentru a 
stopa falimentarea generală. 

Toate aceste lucruri simple, de bun simţ, se cunosc, 
dar în continuare se preferă şi se permite ignorarea şi 
sfidarea lor. Până când? Un posibil răspuns: până când 
vom avea curajul şi disponibilitatea să ne implicăm cu 
toţii în procesul de reformă şi-i vom obliga (sau îi vom 
alege) pe cei care trebuie să coordoneze şi să răspundă 
de acest lucru. Din păcate, şi la nivelul managementu
lui, aşa după cum aprecia un expert străin, managerii de 
la noi pot fi împărţiţi în două categorii: ori prea fricoşi, 
ori prea lacomi. Soluţiile vor apărea natural în momen
tul în care se vor crea infrastructurile specifice econo
miei de piaţă (procesul de reorganizare) care vor prelua 
rolul de gestiune economică realizat de FPS. O altă eroare 
gravă·, care poate adânci haosul (criza de sistem econo
mic) în care ne aflăm, ar fi ca desfiinţarea FPS-ului să se 
facă fără a se crea noua infrastructură a economiei de 
piaţă. Pentru a defini această infrastructură vom porni 
de la ideea că o economie de piaţă se bazează pe dezvol
tarea de pieţe competitive pentru mărfuri şi produse, ca 
de exemplu er,ergia electrică. Trebuie remarcat ( de exem
plu) că demararea procedurii de fuziune dintre termo
centrala şi combinatul siderurgic din Galaţi poate fi o 
acţiune de succes dacă va fi urmată de un amplu pro
gram de restructurare a noii entităţi astfel încât risipa să 
fie transformată în profit. Aceste afirmaţii se bazează pe 
faptul că există o piaţă de desfacere şi că dotările tehnice 
ale combinatului îi permit intrarea în competiţia inter
naţională. 

3. Se fac pregătiri pentru a demara procesul de priva
tizare la sfârşitul anului 2000. Acest proces nu va avea 
însă nici un efect benefic asupra consumatorului final 
dacă procesul de descentralizare început nu se continuă 
şi cu unul de reorganizare a infrastructurii. Încă la 
nivelul celor care se ocupă de restructurare în România 
nu se conştientizează faptul că atunci când desfiinţezi o 
infrastructură trebuie să o înlocuieşti cu una nouă, altfel 
se creează haos. Cine va prelua rolul jucat de RENEL şi 
apoi de CONEL în domeniul energiei electrice? Dacă 
nu se creează c nouă infrastructură există riscul ca acest 
rol să nu şi-l asume nimeni sau să fie preluat de către 
ANRE. În ambele cazuri s-ar pierde pra.etic tot efectul 
pozitiv al paşilor făcuţi până în prezent Trebuie consti-

tuită cât mai rapid posibil o contraparte (partener) pen
tru ANRE, altfel ne întoarcem din nou la centralism. 
Această contraparte ar putea fi asociaţia interprofesi

onală a participanţilor din piaţa energiei electrice orga
nizată pe principiile organismelor cu autoreglementa
re. Prin restructurarea CONEL ar trebui să se prevadă 
resursele necesare creării acestui nou organism. Orga
nismele cu autoreglementare sunt prezente în toate sche
mele de restructurare practicate în lume, doar că ele 
poartă denumiri diferite sau atributele lor sunt realizate 
de mai multe instituţii acolo unde tranziţia este în plină 
desfăşurare. 

Este de remarcat că o schemă similară de reorganizare 
se încearcă în domeniul agricol, unde s-a făcut un prim 
pas semnificativ în ceea ce priveşte reglementarea emi
ţându-se "Ordonanţa 55/2000 - privind organizaţiile in
terprofesionale pe produse agroalimentare". Din păca
te, pe lângă faptul că această ordonanţă nu defineşte clar 
mecanismul de autoreglementare, ea nu este însoţită de 
un program adecvat de implementare şi deci, deocam
dată, nu se va schimba nimic semnificativ. 

Piaţa competitivă a energiei electrice trebuie să fie o 
intersecţie a intereselor naţionale (interesul public) cu 
interesele participanţilor din piaţă. Interesele naţionale 
sunt definite prin strategiile naţionale elaborate de Mi
nisterul Industriei şi Comerţului, iar reglementarea şi 
supravegherea ( cadrului legal) sunt asigurate de ANRE. 
Strategiile privind funcţionarea şi dezvoltarea pieţei ener
giei trebuie să vină din partea participanţilor din piaţă 
organizaţi în jurul acestei asociaţii interprofesionale. 
ANRE-ul trebuie să aprobe statutul de funcţionare şi să 
autorizeze asociaţia, către care va trebui să transfere şi o 
parte din competenţele de reglementare şi supraveghe
re. 
Fără a intra în detalii, putem afirma că acest organism 

va trebui să aibă câteva obiective generale precum crea
rea unei pieţe coru;,etitive a energiei electrice şi asigu
rarea protecţiei clienţilor şi câteva obiective specifice, 
precum: protejarea şi promovarea intereselor membri
lor, asigurarea interfeţei cu ,instituţiile statului şi cu alte 
organisme naţionale şi internaţionale, dezvoltarea unor 
activităţi de interes comun (cel puţin pentru perioada de 
tranziţie), asigurarea unei concurenţe loiale între membri 
(cod de practică onestă) etc. 

Ar merita declanşată o dezbatere publică a soluţiilor 
de reorganizare. În măsura în care vor fi solicitări în acest 
sens, voi reveni cu alte detalii pentru o definire cât mai 
clară a organismelor cu autoreglementare, organisme 
care ar putea să fie o soluţie extinsă pentru reorganiza
rea şi a celorlalte do=ii economice. 

Un tratat 
prost tratat 

(Urmare din pag. I) 

Poate cel mai important !ucru este însă acela ct1 
tratatul dovedeşte că nici faţt1 de cel mai important 
vecin al României, un stat în care trt1iesc tot ro
mâni, nu avem elaborată o strategie de colaborare. 
Ar trebui să existe o strategie de colaborare cu Bul
garia, cu Serbia, cu Ungaria, cu Ucraina, dar îna
inte de toate cu Republica Moldova. În anii 1992 şi 
1993, când s-au făcut primele înţelegeri bilaterale 
cu noul stat, transporturile au avut un rol de pio
nierat şi au creat condiţiile pentru constituirea unui 
spaţiu economic comun, vehiculele din cele dout1 
state putând circula liber fn acest spaţiu . Dar 
aceastt1 mt1sură nu a/ost urmatt1 de mt1suri privind 
dezvoltarea colaborării economice. Presa din Ro
mânia este de multe ori mai interesată de situaţia 
economict1 a altor ţt1ri decât de aceea a românilor 
de peste Prut. Nu s-a ft1cut nimic pentru ca, sub di
verse forme, st1 se asigure participarea specialişti
lor din Republica Moldova la acţiunile de integra
re europeant1 organizate în România. 

Intr-un mod ciudat, problema relaţiilor cu 
Republica Moldova este redusă la aceea a reunifi
cării. Iar reunificarea este de obicei respinst1 sub 
argumentul ct1 uite ce mari cheltuieli a implicat pen
tru Germania reunificarea. Este un raţionament 
greşit şi ca oameni ai logicii şi bunului simţ trebuie 
st1 o spunem. În nici un caz diferenţa între cele două 
maluri ale Prutului nu este atât de mare ca fn cazul 
Germaniei. Apoi, se vorbeşte puţin despre avanta• 
jele care au rezultat pentru germani din reunificare 
şi, deci, despre avantajele care pot rezulta pentru 
români din unire. Şi poate că ar trebui să se vor
bească mai puţin despre aspectele sentimentale, ci 
mai ales de cefe economice şi practice. Pentru că 
există destule semne ct1 pentru Republica Moldova 
nu prea există şansa unei existenţe independente , 
fosta putere colonial.l face tot posibilul pentru a 
reduce şansele unei asemenea soluţii. Iar în acest 
caz, singura posibilitate este un:rea cu Rumânia. 

Unirea celor două state nu este un lucru uşor. 
Este foarte greu mai ales când nu se face nimic pen
tru o reallf apropiere. Cum este posibil cG· şi astăzi 
relaţiile între cele două maluri ale Prutului st1 fie la 
nivel mult mai scăzut decât relaţiile la oricare fron
tieră din Europa Centrală şi din Occident? Argu
mente logice , economice şi de bun simţ ne spun că 
fa/ă de Republica Mcldova trebuie să ducem o po
litică specială în toate domeniile . O politict1 bazată 
pe apropiere şi o cut mai bună cunoaştere reciproct1. 

Poate că tratatul a ieşit aşa pentru că a fost 
considerat, aşa cum de multe ori s-a întâmplat fn 
istoria noastră, că este un scop în sine. Din păcate, 
aşa cum am mai spus, el reflectt1 stadiul ,,esatis
făct1tor al gândirii şi practicii politice româneşti , 
indiferent de ce parte a Prutului se manifestt1. Dact1 
o mare parte a populaţiei româneşti nu are încă o 
poziţie clară în această problemt1, este de aceea că 
elitele şi presa nu au încercat şi nu au permis în 
unele cazuri stabilirea acelui dialog necesar pen
tru apropiere şi înţelegere. 

Cândva România era limitatt1 la Vechiul Re
gat, dar deşi şi atunci erau destule obstacole, ro
mânii din Ardeal, Bucovina şi chiar cei din Basara• 
bia erau prezenţi în cultura românească. Uitaţi-vă 
ce :le întâmplă astăzi, când în Europa s-a dt1râmat 
zidul de la Berlin, zidul de pe Prut mai existt1 încă 
între noi. În care publicaţie din România a apărut 
în ultimii ani o prezentare pozitivă a unor realităţi 
şi personalităţi basarabene? Poate ct1 ar trebui 
menţionat faptul ct1 în prest1 se mai întâlnesc men
ţiuni cu privire la Basarabia, dar de multe ori ai 
impresia că acei care scriu au în vedere numai teri
toriul, nu şi pe cei care fi locuiesc. Credeţi că ei nu 
contribuie la spiritualitatea româneasct1? De ce nu 
vrem st1 cunoaştem aceste lucruri? Poate cineva st1 
dea un exemplu când cineva a fost răsplt1tit sau a 
ieşit mai bine pentru ct1 şi-a uitat, şi-a renegat, şi-a 
abandonat fraţii şi surorile? În primul rând este un 
act imoral şi imoralitatea se rt1zbună crunt pe cei 
care încearcă st1 fact1 di11 ea un cod de conduitt1. 
Cum putem admite ca acei de acelaşi neam cu noi 
să fie încă cett1ţeni de rangul doi pe pământul 
strt1moşilor lor? Ce fericire poate fi obţinută prin 
complicitatea cu aceia care doresc st1 aduct1 din nou 
Basarabia sub dominaţia ruseasct1? 



• Prima condiţie a unui dialog rodnic: să 
învătăm să ne ascultăm unii pe ceilalti 

• Informatia de Ia sursă evită distorsiunile 
' • De la divergenţe până Ia consens drumul 

trebuie pavat cu bună-credinţă 

n numărul precedent am publicat prima parte a sin
ei discuţiilor care au avut loc la sediul central AGIR 
reprezentanţii Partidului Naţional Liberal, dl deputat 
rei Ioan Chiliman, vicepreşedinte, secretar al Birou
ermanent al Camerei Deputaţilor, şi dl Eugenio Con-

I I 

ani de prosperitate alţii, decât să te implici 
efectiv într-o mrn1că mult mai grea şi mai 
prost remunerată aici Sigur că, mergând pe 
linia asta de minimă rezistentă, foarte mulţi 
preferă să plece. E adevărat că în anumite do
menii, actualmente, în România nu li se pot 
asigura condiţiile cele mai bune, nici măcar 
de lucru. Şi mă refer la electronică, la soft
ware, rn1de suntem din păcate în momentul 
de faţă într-un gol foarte mare, tocmai din 
cauza modului în care a fost gândită această 
industrie în perioada anterioară. Autarhia pe 
care a vrut-o Ceauşescu o plătim la ora ac
tuală exact în domeniile acestea de vârf, 
având specialişti de foarte bună clasă." 

tinescu, consilier parlamentar. 

• I 

recurs la o derogare de la modul obişnuit în care 
prezentat aceste discuţii deoarece la întâlnirea cu 
rezentanţii PNL au predominat soluţiile pe care 
astă formaţiune politică le are în vedere pentru re

--- area celor mai grave probleme ale ţării. Suntem 
convinşi că cititorii noştri au dreptul la o informare com
pletă privind punctele de vedere exprimate de oaspeţi 
şi, tocmai de aceea, am recurs la amintita derogare. Cre
dem că cititorii vor aprecia cum se cuvine decizia noas
tră, care nu are nici un fel de iz discriminatoriu. Pur şi 
simplu, regulile comunicării civilizate ne-au impus 
această conduită. 

M. Mihăiţă: "Bine, dar ce ne împiedică 
acum să dezvoltăm această industrie de soft
ware, doar ea nu necesită foarte mulţi bani?" 

A.I. Chiliman:-"Vă sprn1 eu ce ne împie
dică: faptul că trebuie create legături între cei 
care au nevoie de producători de software şi 
cei care produc software. La ora actuală, 
aceste legături au început să se înfiripe şi fir
mele mari din străinătate încep să se gân-

Reamintim că din partea AGIR au participat la discuţie 
dnii dr. ing. Mihai Mihăiţă, preşedinte, prof. dr. ing. Mir
cea Petrescu, vicepreşedinte, prof. dr. ing. Florin Tudor 
Tănăsescu şi prof. dr. ing. Petre Avrămoaie. 

Sunt oare temeiuri 
pentru optimism? 
Tulburătoarea întrebare: "România încotro?" a 

străbătut întreaga discuţie. Răsprn1sul oaspeţilor a vizat, 
cum era firesc, "destinul" inginerilor, în ansamblul ele
mentelor definitorii pentru ceea ce îi aşteaptă. Cum se 
·a observa, nici în privinţa viitorului nu s-a recurs la 

prea multă teorie. 
A.I. Chiliman: "Vă pot spune că sunt optimist în ceea 

e priveşte dezvoltarea Romaniei. Nu văd dezvoltarea 
României ca ţară consumatoare, ci o văd, în primttl rând, 
ca ţ:ir~ produc:\toare de bu.'1uri şi servirii, si aceasta în
serunnă că în Romftni.a va fi n,.,voie în continuare de mulţi 
ingineri. 

Toate ţările pierd acum ingineri; este o realitate. Pro
blema României este, însă, că în momentul de faţă noi 
nu le putem asigura acestor oameni condiţiile pe care ei 
le aşteiţptă şi - evident -.este mult mai uşor să te duci să 
beneficiezi de construcţiile pe care le-au făcut în 50 de 

dească să producă în România, cu specialişti 

români. Îi costă mai ieftin decât să-i «exporte» pe ai noştri 
acolo. 

Am auzit recent - si am fost mirat - că Germania are 
nevoie acum de 20.000 de specialişti, pe următorii zece 
ani, că are W1 deficit de 35.000." 

T. Tănăsescu: "De ce nu vine în această situaţie o 
schemă liberală, de exemplu, în care, discutând cu par
tenerul german, să existe posibilitatea ca aceşti 5000 să 
OU' lucreze în Germania, să lucreze aici?" 

A.I. Chiliman: "Nu e posibil să.se ducă să lucreze în 
Germania 5.000 de specialişti români; «s-a dat drumul», 
dar câţi or să ia? 600 - 700. Nici nu contează 1.000 de 
oameni care se duc acolo să lucreze. Or să constate că-i 
costă scump să aibă acolo casă, masă plus salarii, că e 
mai ieftin să 1ucreze aici şi firmele mari de acolo o să 
vină să se implanteze aici. De fapt, aceasta este soluµa, 
dar trebuie să-i chemi să vină aici." 

Mircea Petrescu: "Acest proces a început deja." 
"· I. Chiliman: "Da, procesul esre '" cws Je desfăşu

rare. De pildă, cea mai mare fi.rmă de soft aplicativ din 
Franţa a început să lucreze înRomânia, are firme cu care 
lucrează în România. Dar sunt firme care cheamă oame
nii acolo, pentru că au de protejat nişte soluţii intelec
tuale şi nu pot să-şi permită să transfere aceste soluţii pe 
«fire», ca să ajungă în altă parte." 

Nici agricultura nu 
a fost ocolită 

Prezenţa unui specialist în prob1emele agriculturii, 
prof. dr. ing. Petre Avrămoaie, a permis ca o bună par
te a discuţiilor să fie dedicată căilor de redresare a unei 
ramuri care poate să fie "locomotiva" relansării, în timp 
relativ scurt, a întregii economii. 

Dl Chiliman a precizat că PNL are un program de 
relansare a agriculturii, program elaborat de profesorul 
Otiman. 

Petre Avrămoaie: "Ne gândeam la greşelile care 
s-au făcut, în sensul că nu s-a mers pe exploataţii mari, 
că s-a împărţit pământul neraţional, pentru că opoziţia, 
la vremea respectivă, şi-a făcut o credinţă: «Vrem pămân
tul la locul unde l-au avut strămoşii noştri!» Iar astăzi, 
împărţirea pe milioane de bucăţele este o catastrofă. A 
fost cea mai mare crimă şi prostie-pe care au făcut-o în 
România, după cum am afirmat la vremea respectivă. 
Acum l-am auzit pe dl Diaconescu spunând că: «Trebu
ie să ne întoarcem la exploataţii mari». în Franţa şi în 
Germania a durat cincizeci de ani ca să se unească par
celuţele ... " 

A. I. Chiliman: "Da, numai că la noi s-a pornit in
vers. Teoretic, dv. aveţi dreptate: nu se poate face agri
cultură modernă pe petice de pământ. Practic, Legea 
fondului funciar, aşa cum a fost ea gândită în 1991, a 
fost o catastrofă. Pentru că ea a reprezentat de fapt un 
compromis politic.( ... ) Legea a avut două zone, o zonă 
de reconstituire a proprietăţii, limitată însă, şi o zonă de 
constituire a proprietăţii, tot limitată. Partea proastă în 
aplicarea acestei legi este că a dus la fărâmiţare, a dus 
într-adevăr la crearea unor proprietăţi multe mici şi i-l! 
făcut pe unii dintre proprietari, fiind foarte săraci, să-şi 
lucreze pământul cu mijloace primitive. ( ... ) 

Problema la noi a fost că s-a pornit prost, legea a fost 
prost concepută. Trebuia să se dea proprietate, dar nu 
imediat. Trebuia să se dea proprietatea asupra rn1ei par
cele - să ştii că aceea este parcela ta - dar să fie lucrată în 
mod unitar încă o bucată de timp, până când proprietarii 
găseau ei o soluţie de lucrare a pământului. S-a zis: «Nu, 
le dăm şi să se descurce!» 

Apoi, şi Legea asocierii a fost proastă. Dacă o citiţi o 
să vedeµ că sunt zece funcţii remunerate, obligatorii, în 
fiecare asociaţie. E exact fostul CAP transformat cu altă 
denumire. În momentul în care înţeleg să fac o asocia
ţie, i'au pământ de la unii prin contracte de arendă, eu 
sunt arendaşul, eu mă ocup de tot, îmi angajez oamenii 
de care am nevoie, când am nevoie - dar nu angajez 



zece oameni acolo să stea de pomană!" 
Petre Avrămoaie: ''Dar măcar acum, când se va da 

înapoi la oameni o parte din pământul !AS-urilor, să nu 
se mai facă iar această greşeală." 

Mircea Petrescu: "Domnule profesor, atunci a mai 
fost ceva: tot românul de la sat a vrut să pună mâna pe 
ceva." 

A. I. Chiliman : "( ... ) într-adevăr, nu poţi face agri
cultură ca lumea în secolul XXI decât pe suprafeţe rela
tiv mari şi lucrate absolut ca la carte. Iar problema 
noastră, a românilor, e că ştim doar două culturi: când 
nu e grâu e porumb, când e porumb nu-i grâu ... Avem 
ingineri agronomi buni în România, că e şcoală bună, şi 
cu mijloacele astea tehnice modeme - sigur, ţinând cont 
şi de ecologie - se pot face lucruri extraordinare. ( ... ) 
Insă ce am observat? Mulţi ţărani care au luat pământ în 
1990, care n-au avut înainte, îl lasă de pârloagă acum." 

T. Tănăsescu: "Da, pentru că îi costă mai mult lucra
tul decât ce scot de pe el. Şi eu sunt un «ţăran» şi am zis 
să fiu civilizat, decent: şi bag trei milioane şi scot un 
milion. Adică, dacă nu se gândeşte şi mecanismul fi
nanciar corespunzător, ca amărâtului ăla care lucrează 
pământul să-i rămână şi lui ceva, atunci nici măcar agri
cultură de subzistenţă n-o să fie." 

A. I. Chiliman: "Eu vă pot spune că, de fapt, agricul
tura în momentul de faţă are câteva mecanisme nou cre
ate care ar putea să înceapă să funcţioneze. Unul este 
cumpărarea de maşini agricole pe producţie, pe credit. 
Am discutat cu directorul de la «Tractorul Braşov», 
«Tractorul» poate fi salvat fără probleme.( .. . ) Norocul 
lui este că are o producţie pe export care - cu încă o mie 
şi ceva de tractoare în plus - îi asigură subzistenţa. Dacă 
reuşesc să vândă în ţară o mie de tractoare pe creditare 
prin producţie, părerea mea e că «Tractorul» iese din 
comă şi va putea să meargă înainte." 

M. Mihăiµ: "Ce facem că întreaga ţară e o pârloagă, 
nici astă-toamnă nu s-a însămânţat întreaga suprafaţă, 

nici acum nu s-a însămânţat cum trebuie, ce mai mâncăm 
anul acesta?" 

A. I. Chiliman: "Nu-i chiar aşa; s-a însămânţat mult. 
Numai că ţăranul român, dacă-şi lucrează prost pămân
tul, are recolte mici. Or, în momentul de faţă ţăranul are 
o mentalitate - la care a revenit, de fapt o avea şi înainte 
- el nu-şi vinde niciodată recolta până n-o are pe cealaltă 
în hambar. Pe de altă parte, dacă el vede că anul acesta a 
avut mai mult grâu, la anul pune porumb. Şi atunci, por
nind de la experienţa pe care o are de mulţi ani, e foarte 
greu să-i schimbi mentalităţile, de exemplu să-l convingi 
să cultive plante tehnice, pentru că de acolo ies bani mai 
mulţi. Banii nu ies din grâu şi din porumb decât dacă 
depăşeşti un anumit prag, ştiu şi eu, scoţi 10 tone de 
porumb la hectar sau 6 tone de grâu. Atunci scoţi bani 
de-adevăratelea. Dar trebuie să ai şi cui să-l vinzi. Or, la 
noi a existat un monopol şi, din păcate, s-au băgat şi 
unii din actuala putere în monopolul vânzărilor de ce
reale şi au preferat să vândă cereale cumpărate cu preţ 
subvenţionat, ca să beneficieze de subvenţiille respecti
ve la cumpărare şi la export, în dauna producătorilor. Şi, 
din păcate, lucrul acesta a provocat şi el greutăţi la in
trarea într-un circuit normal a vânzării. acestor produse. 
( ... ) Cred că primul lucru care trebuie făcut este să se 
constituie în România o piaţă a grânelor. Aceasta va crea 
mai departe, «în spatele ei", şi posibilitatea ca ţăranii 
să-şi vândă producţia şi să conteze pe ceva sigur, pentru 
că ei n-au siguranţă la ora actuală. O astfel de piaţă a 
existat la noi chiar înainte de primul război mondial. 
Fără o piaţă a grânelor nu ai posibilitatea să dezvolţi 
domeniul respectiv. Şi mai trebuie schimbate mentali
tăţile oamenilor; din păcate, la ţară, oamenii văd atât: 
grâu-porumb, porumb-grâu. Nu se poate." 
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Patrimoniul 
AGm trebuie 

.., . ... 
sareVJna 

proprietarului 
de drept 

Tema proprietăţii a căpătat o des
chidere mai amplă, dr. ing. Mihai 
MihăitA relevând necesitatea de a 
se reglementa problema recuperării 
întregului patrimoniu al AGIR. în 
acest sens se află pe rol şi un pro
ces, care se cam tărăgănează. 

A. I. Chiliman: "Calea este prin 
justiţie, dar cred că prin lege se poate 
rezolva partea aceasta cu justiţia. 
Pentru că, de fapt, bunurile AGIR 
au fost confiscate, dar asociaţia a 
funcţionat şi în perioada «răposată». Ea a avut o perioadă 
de întrerupere în 1948, când toate asociaţiile profesio
nale au fost desfiinţate fie prin decret, fie - pur şi simplu 
- s-a înfiinţat o altă asociaţie, de pildă Asociaţia Gene
rală a Inginerilor Democraţi , ASIT etc. S-a revenit la 
numele de AGIR în 1990, dacă nu mă înşel. Şi atunci, 
ideea este că toate bunurile care au aparţinut acestor aso
ciaţii profesionale trebuie date înapoi. Trebuie date îna
poi, după părerea mea, printr-o lege. Şi vă spun că o lege 
dacă o iniţiez în Parlament - şi-i rog şi pe colegii ingi
neri de la PDSR, de la PNŢCD să o semneze, o pro
movăm în «procedură de urgenţă» - poate să treacă mai 
uşor. Dumneavoastră trebuie să recuperaţi tot ce-aţi avut 
Nu ştiu însă dacă AGIR nu a avut şi alte proprietăţi de
cât acestea; sunt convins că a avut şi altele." 

M. Mihăită: "Domnule vicepreşedinte, aici (la sediul 
din Calea VÎctoriei - n. r.) mai avem de recuperat etajul 
VI şi curtea, dar mai avem în principalele oraşe nişte 
clădiri . De exemplu, la Ploieşti este clădirea în care se 
află în prezent Muzeul Ceasurilor. Rugămintea noastră 
ar fi: dacă ni -s-a spus de la Guvern că nu putem obţine 
decât prin hotărâre judecătorească, să ne ajutaţi să obţi
nem mai repede această hotărâre, dar, binemţeles, nu să 
încălcăm legea." 

A. I. Chiliman: "Eu am înţeles şi vă rog să-mi daţi 
dosarele respective să pot să le analizez şi să vedem exact 
pe unde se află ş.a.m.d." 

Factorul educativ si 
eficienta investitiei în 

' ' educatie 
' 

T. TlnAsescu: "Domnule vicepreşedinte, vă mulţu-
mesc foarte mult pentru sugestiile pe care ni le-aţi dat. 
Dorim să vă oferim şi noi o sugestie într-o direcţie în 
care dv. puteţi săne ajutaţi. Care este problema: noi sim
ţim în momentul de faţă o lipsă de pregătire a forţei de 
muncă. în România s-au întâmplat enorm de multe lu
cruri, a îmbătrânit personalul ş.a. Noi ne străduim, prin 
conferinţele pe care le organizăm, cercurile de instruire, 
cursurile de pregătire, editarea de literatură tehnico-ştiin
ţifică (am devenit gazdă pentru autorii de carte tehnică 
prin recenta remfiinţare a Editurii AGIR) ş.a. să în
dreptăm lucrurile în direcţia cea bună. Este însă insufi
cient. Sugestia - de fapt rugămintea - pe care v-o adresăm 

este să ne ajutaţi să fie in
stituită sprijinirea cum
părării de carte tehnică de 
către toate instituţiile şi so
cietăţile interesate, prin 
găsirea unei modalităţi ca 
banii respectivi să fie cum
va decontaţi din cheltuie
lile de serviciu." 

A. I. Chiliman: " Dv. 
vreţi să spuneţi din cheltu
ielile deductibile. Ideea mi 
se pare foarte bună. Trebu
ie să vorbesc cu dl Remeş, 
să vedem unde o putem 
plasa, pentru că mic mi se 
pare o chestiune foarte co
rectă, ca această cumpăra
re de carte tehnică, abona
mentele la revistele de spe
cialitate ş.a.m.d. să fie po
sibile şi din punct de ve
dere financiar, pentru că 
acum nu se mai pune pro-

blema de inaccesibilitate, cum era înainte.( ... ) Ideea nu 
mi se pare rea şi o să vedem cum o s-o putem pune în 
practică. Mai ales că nu este vorba de sume mari." 

M. Mihăiµ: "Tot pe această idee a pregătirii forţei de 
muncă noi avem o dezbatere şi un program cu Ministe
rul Educaţiei Naţionale, privind învăţământul preuniver
sitar, şcoli profesionalo şi tehnice. Cu realizarea efec
tivă de cărţi tehnice pentru aceste şcoli ne vom descurca 
noi cumva, unele le vom prelua noi, prin EdituraAGIR. 
Problema este că, acum, aceste licee tehnice şi şcoli pro
fesionale sunt în totalitate în subordinea MEN, nu se 
ocupă de ele ministerele de specialitate; şi-au luat mâna 
de pe ele, laboratoarele sunt la pământ, conducerea li
ceelor este asigurată de către umanişti, partea tehnică 
este dată deoparte, cei 20.000 de ingineri care sunt pro
fesori în astfel de şcoli sunt marginalizaţi. Nu intru acum 
în detalii; noi am avut discuţii pe aceste teme şi cu mi
nisterele de resort şi cu MEN şi ni s-a spus că vor propu
ne dubla subordonare a acestor şcoli, cum era înainte. 
Dacă aJunie la dv., v-aş ruga să reţineţi această idee şi 
s-o spn jiruţi." 

A. I. Chiliman: "Vă rog să mă anunţaţi în momentul 
în care aveţi ceva mai concret. Mă pot ocupa, asta nu-i o 
problemă." 

M. Mihăiţă: "Şi încă ceva: nu se văd rigoarea ingine
rească şi logica în gândire în ceea ce se întâmplă în Par
lament, în dezbateri, în ceea ce iese de acolo." 

A. I. Chiliman: "Ştiţi că legile le fac oameni venind 
din multe partide, iar majoritatea legilor sunt remise de 
Guvern, că aşa e în toate ţările: ca să guverneze, Guver
nul are nevoie de legi. Problema e că noi încercăm să 
corectăm proiectele în măsura în care putem, ţinând cont 
însă şi de programul de guvernare şi de alte lucruri. Cred 
că legile nu sunt proaste aşa cum sunt, însă sunt într-o 
mişcare prea mare şi prea rapidă, asta e problema în 
România. Prea multe legi s-au schimbat şi pentru a se 
da scutiri de taxe, la import şi export, pentru tot felul de 
interese, s-au făcut zeci-sute de excepţii.( ... ) 

în încheiere, mulţumindu-vă pentru această invitaţie, 
îmi exprim speranţa că întâlnirile noastre vor căpăta de 
acum un caracter periodic, că vom reuşi să creăm cana
lele operative de comunicare, deşi nu ne e întotdeauna 
uşor să găsim timpul necesar. Şi eu aş dori ca discuţiile 
să plece de unde suntem, nu are rost să ne mai uităm în 
trecut. Eu nu mă uit cu ură înapoi, încerc să mă uit cu 
optimism spre viitor." 

Consider/im cei <lupei aceas1ii mb.11anţialc1 
silllc::.ii a schimbului de pcircri 1111 mai este 
nimic de comentat. Co11clu:iile se desprind 
de la sine. Cern ce ni se parc esenţial ri
::.ea::.ă faptul că ideile rnloroase care s-au 
emis 1111 trebuie să rămână doar în fa-::.a de 
expo-::.e11. Există suficient "material", inclu
siv după discuţiile cu alte partide parlamen
tare (UDMR, PDSR, UFD, PUNR, Româ
nia Mare, PER etc.), pentru a se putea ela
bora 1111 aderărat program de colaborare Cil 

,\GIR, în be11ejici11l reciproc. Păcat că Îll 

acest demers au fost absente PNŢCD şi PD, 
·c'!re astjel'.s~a11 prirnt de posibilitatea de a 
~c11iwa!fi'epeocupările inginerilor (1111 i111-
portâ11t segment fle elet;!.f!t'!flŞ{ t{~reni Îll 
.î11tâ111pi11area lor. Co11seci11ţele..sll.poLpune _ 
exclusir pe seama celor care n11„a11 onorat 
im•itatia pe care le-am adresat-o. 

În ,,'umărul 1·iitor rom publica sinteza în
tâlnirii Cil pre.)edintele PSDU, dl Alexan
dru ,\tha11asi11. 
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Profesorul universitar doctor 
inginer AURELIAN STAN 

la un fructuos bilant 

Profesorul universitar consultant dr. 
ing. Aurelian Stan, primul P.rofesor de 
mecanică tehnică al Facultăţii de Textile 
din Institutul Politehnic Bucureşti, a ani
versat recent cel de al 90-Iea an de viaţă. 
Născut la 19 iunie 1910 în satul Bog

zeşti, comuna Secuieni, judeţul Neamţ, 
a urmat Liceul Militar din Iaşi şi ap01, 
între anii 1928-1930 a urmat Şcoala de 
Ofiţeri de Artilerie din Timişoara, pe care 
a absolvit-o ca şef de promoţie. Ca ur
mare a rezultatelor obţinute, M.Ap.N. 
i-a acordat o bursă pentru a urma Şcoala 
de Aplicaţii de Artilerie de Ia Fontaine
bleu - Franţa, pe care a absolvit-o în 1933 
cu calificative maxime. în anul 1935 a 
obţinut licenţa în matematică, la Univer
sitatea din Cluj, iar în anul 1942 obţine 
titlul de inginer ca absolvent al Facul
tăţii de Electromecanică a Şcolii Politeh
nice din Bucureşti. Din 1969 este doctor 
inginer, iar din 197 5 este conducător de 
doctoral 

Personalitatea profesorului Aurelian 
Stan se caracterizează printr-o bogată 
activitate didactică, ştiinţifică şi publi
cistică. Astfel, între anii 1942-1946 func
ţionează ca profesor de tehnică militară 
la Şcoala de Ofiţeri de Aviaţie şi Artile
rie Antiaeriană, între 1946-1952 - pro
fesor de mecanică tehnică şi rezistenţa 
materialelor la Facultatea de Textile a 
Institutului Politehnic din Bucureşti, în
tre 1949-1959 - profesor la Academia 
Tehnică Militară, iar între 1959-1975 -
profesor de mecanică Ia Institutul Poli
tehnic Bucureşti. Din 1975 este numit 
profesor consultant Ia Catedra de meca
nică a Institutului Politehnic Bucureşti 
şi conducător de doctorat în specialita
tea Mecanică tehnică şi acustică aplicată. 

Paralel cu activitatea didactică a des
făşurat o intensă activitate stiinţifică si 
tehnico-ştiinţifică, concretizată prin rea
lizarea a numeroase cercetări ştiinţifice, 
ca _şi prin c?munic_ări ştiinţifice Ia sesi
uni, s1mpoz10ane ş1 congrese organizate 
în ţară şi în străinătate, în domeniul me
canicii, mecanicii aplicate, acustică-vi
braţii şi în problema protecţiei mediului 
înconjurător. 

Ingmerii textilişti au beneficiat şi be
neficiază din plin de rezultatele activi
tăţii didactice şi ştiinţifice a prof. Aure
lian Stan, atât prin lnsuşirea primelor ele
mente de mecanică tehnică cu aplicaţii 
în tehnica textilă {primele şapte serii de 
ingineri textilişti formaţi în România), 
cât şi prin utilizarea rezultatelor a nume
roase studii şi cercetări efectuate în do
meniul combaterii z11omotelor şi vibra-
ţiilor în sălile de fabncaţie ale întreprin
derilor textile. 

Pe lângă cele peste 200 de comunicări 
ştiinţifice prezentate şi publicate în ţară 
şi străinătate (unele în colaborare), a par
ticipat cu referate şi comunicări ştiinţifi
ce la peste 30 de congrese internaţionale 
şi a elaborat şi publicat peste zece 
cursuri universitare şi cărţi tehnice. 

Profesorul Aurelian Stan face parte 
dintre membrii fondatori ai Comisiei de 
acustică a Academici Române (din.anul 

' 
1955), unde, printr-o imensămuncăştiin
ţifică şi de coordonare, a deţinut funcţiile 
de secretar ştiinţific (1970-1975), vtce
preşedinte (1975-1985), iar din 1985 -
preşedinte. 

în anul 1993 a fost distins cu titlul de 
membru de onoare al Academiei Româ
ne. A fost referent ştiinţific oficial la pes
te 30 de teze de doctorat din domeniul 
mecanicii, vibraţiilor şi acusticii. Din 
1975 este membru al Federaţiei Socie
tăţilor de Acustică Europene (PASE), iar 
în ultimii opt ani a fost ales vicepreşe
dinte al Federaţiei. Este membru de onoa
re al Societăţii Franceze de Acustică 
(SFA) şi posesor al mai multor medalii 
ştiinţifice străine, ca recompensă pentru 
bogata activitate ştiinţifică în domeniul 
acusticii. 

Subliniem cu mândrie faptul că, din 
bogata activitate ştiinţifică a profesoru
lui Aurelian Stan, o parte importantă a fost 
dedicată domeniului textil, noi, foştii stu
denţi ai Facultăţii de Textile, ne amintim 
cu stimă şi deosebit respect de bogăţia de 
idei, de primele elemente teoretice şi de 
aplicaţiile mecanicii tehnice în domeniul 
textil, de sobrietatea şi claritatea cursuri
lor expuse, cât şi de exigenţa la examene 
a profesorului Aurelian Stan. 

Pentru bogata activitate desfăşurată în 
cadrul şi în sprijinul organizaţiilor ingi
nereşti, a fost distins cu Diploma şi titlul 
de membru de onoare al Asociaţiei Ge
nerale a Inginerilor din România, al So
cietăţii Inginerilor Textilişti din România 
şi cu titlul onorific de Expert consultant 
magistru SIT-AGIR. 

Astăzi, la împlinirea frumoasei vârste 
de 90 de ani, profesorul Aurelian Stan 
continuă activitatea ştiinţifică şi publicis
tică cu pasiune şi o excepţională capaci
tate de muncă ce l-a caracterizat în toţi 
cei peste 65 de ani de activitate didactică 
şi ştiinţifică. 

Foştii studenţi, ca şi inginerii care-~i 
desfăşoară activitatea în domeniul textil 
urează distinsului om de ştiinţă, profesor 
şi publicist viaţă lungă, sănătate deplină 
şi cât mai multe realizări şi bucurii, asi
gurându-l totodată de profundul nostru 
respect. 

La mulţi ani, domnule profesor! 

cercet. şt. prof. lng. Aristide Dodu, 
membru al Consflfulul AGIR, 

preşedintele Socletflţif Ingineri/or 
Textilişti 

INTRODUCERE ÎN 
MANAGEMENT (III) 

FUNCŢIILE MANAGEMENTULUI 

Aşa cum am prezentat în articolul an
terior, procesul de management se des
făşoară pe etape, managerii efectuând o 
serie de acţiuni relativ independente, care 
se schimbă succesiv, căpătând un carac
ter ciclic. Identificarea şi delimitarea func
ţiilor managementului prezintă o mare 
importanţă teoretică şi practică pentru 
corecta înţelegere a procesului manage
rial, ansamblul integrat al funcţiilor defi
nind conţinutul procesului de manage
ment. 
Funcţiile (atributele) managementului 

reprezintă ansambluri de acţiuni relativ 
independente, care se succed într-o anu
mită ordine în timp şi care sunt efectuate 
de orice persoană de conducere în vede
rea stabilirii obiectivelor şi a realizării lor. 

în rândul specialiştilor din ţară şi străi
nătate există concepţii diferit!! asupra func
ţiilor managementului, din punctul meu 
de vederi:, fără a mă considera un specia
list, cea mai reprezentativă fiind opinia 
conform căreia funcţiile conducerii sunt 
în număr de cinci, şi anume previziunea 
(prevederea), organizarea, coordonarea, 
antrenarea şi control-evaluarea. 

• Funcţia de previziune cuprinde an
samblul proceselor de muncă prin care 
se stabilesc obiectivele firmei pe termen 
lung, mediu şi scurt, se formulează mo
dalităţile de acţiune pentru realizarea 
acestora şi se fundamentează necesarul 
de resurse. 

Previziunea răspunde la întrebările „ce 
trebuie, ce poate fi realizat în cadrul fir
mei şi cu ce resurse se poate realiza?" 
Funcţia de previziune se concretizează 

în strategie, lactică, politică, prognoză, 
plan şi program. 

• Funcţia de orgardzare cuprinde an
samblul acriunilor prin care se stabilesc 
şi delimitează procesele de muncă şi com
ponentele acestora (mişcări, timpi, 
operaţii, lucrări, sarcini etc.), precum şi 
gruparea acestora pe posturi.formaţii de 
muncă, compartimente şi modul de fnca
drare cu personal, conform unor criterii 
economice, tehnice şi sociale, fn vederea 
realizării în cât mai bune condiţii a o
biectivelor previzionate. 

Funcţia de organizare răspunde la în
trebările „cine şi cum contribuie la reali
zarea obiectivelor firmei?" 

Aceasta se concretizează în structura 
organizatorică a firmei, organizarea pro
ducţiei şi a muncii. 

• Funcţia de coordonare constă fn an
samblul acţiunilor prin care sunt armo
nizate deciziile luate cu activităţile per
sonalului firmei în cadrul previziuni
lor şi sistemului organizatoric stabilite 
anterior şi într-un mediu care se află 
fntr-o permanentă schimbare. 

Coordonarea poate fi privită şi ca „or
ganizarea în dinamică". 

Prin exercitarea acestei funcţii sunt de
finite posturile şi funcţiile dintr-o firmă, 
se stabileşte aria de coordonare a fiecărui 
manager prin stabilirea ponderii ierarhl
ce, se concepe ansamblul relaţiilor orga
nizaţionale "intre p~sturi şi compartimen
te. 

Coordonarea este funcţia managemen
tului mai puţin formalizată, ce depinde 
într-o măsură decisivă de latura umană a 
calităţilor managerului. Asigurarea unei 
coordonări eficiente este condiţionată de 
existenţa unei comunicări adecvate în 
ca:irul firmei, prin comunicare înţelegând 
tronsmiterea informaţiilor şi deciziilor la 
timp şi perceperea acestora în spiritul ce
lor care le-au conceput. 

Coordonarea se prezintă sub două for
me principale: 

- bilaterală, care se manifestă între un 
manager şi un subordonat al acestuia; 

- multilateralii, care se derulează între 
un manager şi mai mulţi subordonaţi ai 
acestuia. 

• Funcţia de antrenare reprezintă an
samblul acţiunilor prin care personalul 
firmei este determinat să participe la sta
bilirea şi îndeplinirea obiectivelor între
prinderii, ţinându-se cont de toţi factorii 
care îl motivează. 

Prin exercitarea acesteia se răspunde la 
întrebarea „de ce personalul firmei parti
cipă la stabilirea şi realizarea obiective
lor?" 

Fundamentul antrenării îl reprezintă 
motivaţia în muncă a personalului, care 
reprezintă satisfacerea necesităţilor şi in
tereselor interne ale oamenilor, înnăscu
te sau dobândite, conştiente sau necon
ştientizate, care îi detennină să desfăşoa
re o acţiune sau să atingă un obiectiv. 

• Funcţia de control-evaluare cuprin
de ansamblul acţiunilor prin care reali
zărilefirmei, subsistemelor şi componen
ţilor acesteia sunt măsurate şi compara
te cu obiectivele şi valorile stabilite ini
ţial sau existente fn anumite standarde, 
fn vederea eliminării deficienţelor şi a in
tegrării, după caz, a abaterilor pozitive. 

Acest atribut al conducerii răspunde la 
întrebarea „cu ce rezultate s-a fmalizat 
munca depusă?" 

îndeplinirea funcţiei de control-evalua
re presupune parcurgerea a patru etape: 

1. măsurarea realizărilor; 
2. compararea rezultatelor cu obiecti

vele şi standardele stabilite iniţial sau în
cadrarea acestora în anumite scări de eva
luare, evidenţiindu-se abaterile constata
te, atât pozitive cât şi negative; 

3. determinarea cauzelor abaterilor con
statate; 

4. efectuarea corecturilor care se impun, 
inclusiv acţionarea, în limita posibilităţi
lor, asupra cauzelor care au generat aba
terile negative şi, eventual, implementa
rea cauzelor abaterilor pozitive. 
Funcţia de control-evaluare trebuie să 

aibă un caracter prevenii v, să se manifes
te continuu şi să se bazeze pe analiza re
laţiilor cauză-efect. 

Control-evaluarea închide ciclul proce
sului de management, premergând pre
vizionarea de noi obiective, efectuarea de 
reorganizări ş.a.m.d. 

Din studiile de specialitate efectuate a 
rezultat că toate cele cinci funcţii ale ma
nagementului au un caracter ciclic, fie
care dintre ele având momente în care se 
manifestă mai intens faţă de celelalte. în 
ansamblu, şi evoluţia procesului de ma
nagement este ciclică, ondulatorie, ca 
rezultantă a evoluţiei funcţiilor compo
nente. Intensităţile maxime corespund 
începerii şi încheierii principalelor sub
diviziuni temporale folosite în previziu
nea firmei - lună, trimestru, semestru, 
an. 

în decursul timpului au survenit o se
rie de schimbări în ceea ce priveşte im
portanţa acordată de manageri funcţii
lor managementului în exercitarea actu
lui de conducere. Astfel, în conducerea 
firmei de acum 50-60 de ani, prioritare 
erau considerate organizarea şi controlul, 
în conceperea şi exercitarea cărora se 
manifestau puternice influenţe de tip mi
litar. în managementul firmelor moder
ne, funcţiile de previziune şi antrenare, 
alături de cea de organizare, au căpătat 
un rol relativ mai important în compara
ţie cu control-evaluarea şi coordonarea, 
observându-se o largă extindere a siste
melor de management de tip participativ 
şi previzional. De asemenea, s-a mai con
statat că, pe măsura dezvoltării ştiinţei 
managementului şi a perfecţionării 
pregătirii managerilor, se manifestă o ten
dinţă de intensificare a procesului de 
management în ansamblul său. 

lng. ec. Mihail Balaban, 
doctorand fn economie 



Librăria AGIR ..; va aşteaptă 
Preocuparea constantă a 

Asociaţiei Generale a In
ginerilor din România 
pentru susţinerea pregăti
rii continue a inginerilor, 
pentru di versificarea te
matică a publicaţiilor teh
nico-ştiinţifice şi acorda
rea lor la necesitătile ac
tuale, s-a concretizat re
cent prin înfiinţarea Libră
riei AGm, situată în Bu
cureşti, sector 1, Bulevar
dul Dacia nr. 26. Librăria 
oferă publicului interesat 
o bogată gamă de publica
ţii preponderent tehnico
ştiin ţifice, realizate de 
Editura AGIR, dar şi de 
alte edituri consacrate în 
domeniu (Editura Acade: 
miei Române, Univers 
Enciclopedic, IR], Editu
ra Economică, Editura 
Enciclopedică ş.a.). 

comandă adresată Editurii AGJR, Calea Victoriei nr. 118, sector 1, 70179 Bucureşti, 
tel. 659 22 75, fax 312 55 31, cu plata în contul AGIR nr. 2511.1-438.1/ROL, deschis 
la BCR, Filiala Sector 1, Bucureşti. 

Lucrările expuse pot fi 
achiziţionate pe loc, cu 
plata în numerar, sau prin 

Vă prezentăm câteva titluri extrem de interesante existente în rafturile Librăriei AGIR. 
Lăzărescu Dan Amedeu, Balade politice vesele şi trisce, 

60.000 lei 
Zgură Gheorghe, Moga Vasile, Bazele proiectlfrii materia

le/or compozile, 30.000 lei 
Ghilic-Micu Bogdan, Bursa de valori, 30.000 lei 
Trandafir Magdalena, Antonescu Veronel, Calitatea - me

tode şi tehnici de lucru. Analiză, evaluare, control, 20. 000 
lei 

Nardin Mario, Comportarea materialelor metalice speciale 
în conditii de exploatare, 30.000 lei 

latan Florin, Concepte şi metode moderne in tehnologia 
montajului maşinilor şi aparatelor, 40.000 lei 

Epuran Mihail, Babăiţă Valeria, Grosu C., Contabilitate şi 
control de gestiune, 80.000 lei 

Iordache Mihaela, Chiuţă I., Costinaş S., Controlul cali
tăţii energiei electrice, 50.000 lei 

Ghiţă Constantin, Convertoare electromecanice, voi. I şi 
U, 46.000 lei 

Constantinescu Aurelian, Criterii de alegere raţională a 
oţelurilor inoxidabile, voi. I, II şi III, 50.000 lei 

Chirică Lefter, Curs complet de contabilitate şi fiscalitate, 
voi. I şi Il, 80.000 lei 

Aldea Sorin, Simion Ionel, Desen şi grafică pe calculator, 
50.000 lei 

Drăgulănescu Elena, Ţapu Ermina, Desen tehnic. Îndru
mar de laborator, 20.000 lei 

Niţă Constantin, Popescu Marius, Dicţionar de marketing 
şi de afaceri, 79.000 lei 

Constantinescu Ileana, Crocus Angela, Dicţionar econo
mic explicativ român-englez, 15.000 lei 

Capanu Ion, Anghelache Constantin, Indicatori economici 
pentru managementul micro şi macroeconomic. Calcul. 
Analiză. 60.000 lei 

Dobre V., Barbu V., Îndrumător pentru proiectarea an
grenaje/or şi bazele teoretice de calcul, 22.000 lei 

Costache Maria, Inginerie financiară, 60.000 lei 
Jula N., Cepisca C., Grigorescu S., lnte,faţa traductoare

/or, 48.000 lei 
C"unpeanu Aurel, Introducere fn dinamica maşinilor elec

trice de curent alternativ, 50.000 lei 
A.S.R.O. - O.1.D. -1. C.M., lwlatoare electrice. Culegere 

de standarde izolate, voi. I şi II, 110.000 lei 
Nicolescu Ovidiu, Management comparat• Uniunea Eu

ropeană, Japonia şi Statele Unite ale Americii, 65.000 lei 
Covrig Mircea, Ghiţă Constantin, Maşina sincronă şi ma

şina de curent continuu. lncercări de laborator, 30.000 lei 
Fleşer Traian, Mentenanţa utilajelor tehnologice, 50.000 

lei 
Cepişcă Costin, Popa Nicolae-Ion, Metrologie legală, 

50.000 lei 
Constantinescu Ileana, Mic dicţionar de informatică ro

mân-englez-francez, 15.000 lei 
Pleşca Marcel, Amza Gheorghe, Parametrii de aşchiere la 

prelucrarea prin strunjire, 50.000 lei 
Guja Nicolae, Prelucrarea danturii angrenajelor conice, 

40.000 lei 
Fetecău C., Oancea N., Stan F., Prelucrarea mecanică a 

maselor plastice, 87 .OOO lei 
A.S.R.O. - O.I.D.-1.C.M., Pulberi metalice. Culegere de 

standarde comentate, 30.000 lei 
Păun Cristian, Păun Laura, Riscul de ţară, 60.000 lei 
Ionescu Romeo, Semenciuc Dan, Roboţi industriali- Prin

cipii de bază şi aplicatii, 15.000 lei 
A.S.R.O.-O.1.D.-l.C.M., Scule şi dispozitive. Culegere de 

standarde comentate, voi I şi II, 40.000 lei 

Un sfert de secol de la începerea 
lucrărilor metroului din Bucuresti 

(Urmare din pag. 2) 

1987 - Piaţa Unirii - Pi
pera (8,7 km) 

1987 - Crângaşi- Gara de 
Nord (2,8 km) 

1989 - Gara de Nord -
Dristor (7,8 km) 

1990 - Republica - Pan
telimon (1,4 km) 

2000 - Gara de Nord - I 
Mai (3,7 km) 

Astăzi avem în Capitala 
ţării o reţea subterană de 
transport rapid pentru 
călători care însumează pes
te 62 km de cale dublă cu 
45 de staţii. Sistemul este 
deservit de peste 6000 de 
lucrători care exploatează 
circa 60 de trenuri compuse 
din 4-6 vagoane, întreţinute 
şi reparate în 3 depouri mo
dem utilate. 
Dacă ar fi să enumerăm 

cele mai importante realizări 
inginereşti obţinute în ca
drul acestei mari experien\e 
tehnice care este metroul din 
Bucureşti, ar trebui să ne 
gândim în primul rând la 

dezvoltarea tehnologiilor de 
execuţie a tunelelor subtera
ne în terenuri de slabă con
sistenţă, act tehnic de o mare 
complexitate, care poate fi 
încă mult explorat şi dezvol
tat pentru a se ajunge la per
formanţele superioare pe 
care le înregistrează ţările cu 
tradiţie veche în domeniu. 
Este de menţionat că această 
tehnologie a proliferat şi în 
afara Capitalei, craşe ca Iaşi, 
Brăila şi Cluj-Napoca apli
când-o cu succes pentru lu
crările edilitare din aceste 
localităţi. 

Apoi vagoanele de me
trou, încăpătoare, stabile şi 
sigure în exploatare, proiec
tate de specialiştii metrou
lui şi executate în Uzina de 
Vagoane CFR din Arad. în 
20 de ani de exploatare nu a 
fost semnalat nici un acci
dent major, ceea ce confirmă 
adaptabilitatea ind ,;triei 
noastre, capacitatea de a 
aborda noi domenii şi de a 
produce rapid şi calitati·,. 

Nu în ultinml Tâud trebu
ie menţionatl estettca staţii-

lor de metrou, care evolu
ează pozitiv de la etapă la 
etapă. Minutele în care 
călătorii aşteaptă sosirea ra
melor de metrou pentru îm
barcare sunt astfel prilej de 
relaxare şi confort. De alt
fel, trebuie menţionat aici 
faptul • unanim constatat -
că metroul a instituit un 
comportament nou al 
călătorilor, diferit de cel din 
alte mijloace de transport în 
comun, tocmai pentru că, o 
dată intrat în metrou, omul 
se simte primit, respectat şi 
protejat. 
••• 
De la începerea lucrărilor 

de metroJ dU trecut 25 de 
ani. O nouă generaţie de in
gineri ia locul celei care, în 
urmă cu un sfert de secol, se 
confrunta cu atâtea şi .atâtea 
necunoscute şi adversităţi pe 
care până la urmă le-a Îl).v,ins 
şi le-a depăşit. 
Această nouă generaţie .a 

dar o primă probă a capabi
litătii sale cu ocazia punerii 
în funcţiune, la începutul 
acestui an, a tronsonului 

' Gara de Nord - I Mai, în 
lungime de aproape 4 km, 
şi a celor 3 staţii de pe acest 
tronson. 

Noile echipamente şi in
stalaţii, concepţia modernă 
sub aspect funcţional şi es
tetic a staţiilor exprimă o 
substanţială schimbare în 
modul de a privi şi a solu
ţiona P.roblemele acestei in
vestiţlÎ acum, la trecerea a 
un sfert de veac de la înce
puturile ei. 

Nu putem încheia acest 
articol fără a trimite un gând 
de respect şi recunoştinţă 
celor trecuţi în lumea um
brelor, din care o prea mică 
parte au fost menţionaţi 
printre cei de mai sus. Sunt 
zeci de foşti angajaţi ai me
troului a căror viaţă s-a frânt 
în plină activitate, cei mai 
mulţi în floarea vârstei şi în 
apogeul carierei lor. 
Să fie oare acest mare 

număr de dispăruţi un semn 
îndepărtat al totalei lor an
gajări faţă de nedemna pro 
vocare a anilor • 50? 

PULS AGIR • PULS AGIR : 

Întâlnire 
La 9 iunie a.c., AGIR a organizat o prestigioasă Întâlni

re cu tema Relaţiile tradiţionale dintre România şi ţări
le Americii Latine, la care a conferenţiat Excelenţa Sa 
ambasadorul Republicii Federative a Braziliei la Bucureşti, 
domnul Jose Jeronimo Moscardo de Souza. 

Cu această ocazie a fost evocată şi personalitatea mar
c,jhtă a prof. ing. Mihail Manoilescu, fost preşedinte al 
AGIR, ale cărui teorii economice s-au aplicat şi se aplică 
în ţările Americii Latine. 

La întâlnire au participat Excelenţele Lor ambasadorii 
la Bucureşti ai republicilor Brazilia, Bolivia, Columbia, 
Cuba, însărcinaţi cu afaceri şi alţi reprezentanţi diploma
tici la Bucureşti ai ţării::>r Americii Latine, reprezentanţi ai 
Fundaţiei Brazilia-România, ai Institutului Brazilia-Româ
nia, membri ai conducerii AG!f.., membri marcanţi ai Aso
ciaţiei, ai conducerilor unor patronate, asociaţii profesio
nale, ai Camerei de Comerţ şi Industrie a României, zia
rişti. 

Având în vedere valoarea deosebită a ideilor exprimate 
de participanţii_ la această întâlnire, "Univers ingineresc" 
va insera într-unul din numerele sale viitoare o amplă rela
tare a conferinţei şi a intervenţiilor distinşilor invitaţi. 

Filiala AGIR Stţceava 
în perioada 15 - 20 mai a.c., Facultatea de Inginerie Elec

trică de la Universitatea "Ştefan cel Mare" Suceava a orga
nizat cea de-a Vll-a ediţie a Concursului Internaţional Stu
denţesc de Calculatoare "Hard & S,1ft" şi a V-a ediţie a 
Conferinţei Internaţionale "Sisteme de Dezvoltare şi Apli
caţie". 

La concurs, desfăşurat pe durata întregii săptămâni, au 
participat echipe formate din câte patru studenţi şi un an
trenor, de la Universitatea "Politehnica" Bucureşti, Uni
versitatea de Stat din Cernăuţi, Universitatea Tehnică din 
Chişinău, Universitatea Tehnică "Gh. Asachi" din laşi, Uni
versitatea Politehnica Timişoara şi două echipe de la Fa
cultatea de Inginerie Electrică a Universităţii "Ştefan cel 
Mare" Suceava. Concurenţii au trebuit să realizeze un ve
hicul care, pe baza unor semnale în infraroşu, emise de 
patru surse de semnale, a avut de parcurs un traseu de opt 
metri cu o configuraţie prestabilită pentru dispunerea sur
selor emiţătoare. Pe locul întâi s-a clasat echipa din Bucu
reşti, al cărei vehicul a parcurs distanţa de 8 metri într-un 
minut şi 15 secunde, locul al doilea a fost cucerit de stu
denţii de la Timişoara, care au parcurs 7 ,5 metri în 6 minu
te şi 44 de secunde, iar pe poziţia a treia s-au clasat mem
brii echipei Suceava Il, cu 5,5 metri în 9 minute şi 17 se
cunde. 

Premiile, substanţiale, au constat din bani şi obiecte, fi
ind asigurate prin sponsorizarea unor firme, instituţii şi 
organizaţii profesionale, precum: Assist Software Sucea
va, Asociaţia Generală a Inginerilor din România, Warpnet 
Suceava, Technosoft Elveţia, S.C.Electrocentrale Suceava 
şi Starmod Suceava. 

Preşedintele juriului a fost prof. John MILNER, de la 
City University din Londra, care a furnizat şi o parte im
portantă a echipamentului şi documentaţiei de concurs, 
pentru fiecare din cele şapte echipaje. El a mărturisit că 
este foarte mulţumit de modul în care s-au prezentat con
curenţii din România: "Studenţii români sunt cu adevărat 
la înălţime. Aş putea spune el sunt la fel de buni ca cei din 
Anglia." 

La Conferinţă, desfăşurată în perioada 18 - 20 mai, au 
fost prezentate peste 90 de lucrări pentru cele cinci sec
ţiuni: Digital Systems in Process Control, Electrica! Dri
ves Control, Data Transmission and Communication, Mo
deling, Computer Aided Design şi Artificial lntelligence. 
Toate s-au bucurat de aprecierea profesorilor participanţi, 
care au venit atât din Est cât şi din Vest. S-a realizat, cu 
această ocazie, un valoros schimb de ;Jei privind ceea ce 
se întâmplă în momentul de faţă în domeniul dezvoltării şi 
aplicării sistemelor. Participarea unui număr de 40 de pro
fesori universitari din afara României la această a V-a edi
ţi.ţ arată că Suceava a devenit un centru de atracţie din punct 
de vedere ştiinţific. 

Subliniem în mod cu totul deosebit faptul că Asociaţia 
Generală a Inginerilor din România a fost prezentă mai mult 
ca nici o dată la reuniunile ştiinţifice universitare de la 
Suceava. Preşedintele Filialei Suceava AGIR, conf. dr. ing. 
Radu PENTIUC, a contribuit, alături de colegii din Fa
cultatea de Inginerie Electrică, în comitetele de organiza
re, la crearea şi desfăşurarea logisticii, atât la concursul 
internaţional studenţesc cât şi la Conferinţă. 

Preşedintele comitetului internaţional al conferinţei a fost 
prof. dr. ing. Mircea PETRESCU, membru al Biroului 
executiv al Consiliului AGIR, vicepreşedinte al AGIR. 

Biroul executiv al Consiliului AGIR, la solicitarea dom
nului preşedinte AGIR, dr. ing. Mihai MIHĂIŢĂ, aspri
jinit premierea echipajelor de studenţi, prin acordarea su
mei de 2 milioane lei, care au fost înmânate echipajelor 
din Chişinău şi Cernăuţi, pentru stimularea creaţiei ştiinţi
fice studenţeşti din acele universităţi tehnice, cât şi pentru 
echipajele de pe podium. 

După un articol publicat 
în "Monitorul de Suceava" de Diana Ciobanu 



TIBCO - 2000, ! 
un barometru i 
al economiei • 
românesti I 

Complexul Expozitio
nal ROMEXPO a găzduit 
în intervalul 31 mai-5 iu
nie 2000 una dintre cele 
mai vechi şi importante 
manifestări expoziµonale 
din România - Târgul In
ternaţional de Bunuri de 
Consum - TIBCO. 

Aflat la cea de a 17-a 
editie, TIBCO a reunit 
aproape 600 de firme din 
32 de lări, din care 18 par
ticipări oficiale, care au 
prezentat în standuri o ex
trem de bogată şi diversi
ficată ofertă de produse şi 
servicii, constituind un 
cadru concurenµal activ al 
pieµi de profil, reprezen
tată de nu mai puµn de 19 
saloane specializate pe 
grupe de produse, de la 
industria alimentară, in
dustria chimică şi echipa
mente pentru birotică, 
până la textile-confecµi, 
decoraţiuni interioare, 
sport, turism şi agremenL 

Concomitent s-au des
făşurat, în premieră, Salo
nul Internaµonal de Elec
tronică şi Electrocasnice şi 
tradiţionalul Salon de 
Mase Plastice, precum şi 
cea de a m-a ediţie a Ex
poziţiei de produse de 
sticlă şi ceramică CER
GLASS şi a Expoziµei de 
instrumente muzicale, in
stalaţii şi echipamente pro
fesionale pentru sunet şi 
lumină - SOUND, LIGHf 

' I 
& MUSIC, 
ediµa am-a. 
Aşa cum 

afirma dl 
George Co
jocaru, pre
şedinte Ie 
CCIRMB , 
preşeclinte-di
rector general 

. al Romexpo, 
la deschide
rea oficială, 
"TIBCO re-

I 
I 

prezintă barometrul fidel 
al stării economiei româ
neşti, este kilometrul zero 
al vieµi de afaceri, punc
tul de întâlnire al cererii cu 
oferta, o paradă a produ
selor noi şi de calitate, a 
echipamentelor şi tehnolo
giilor de ultimă oră." 

în acest spirit, la TIBCO 
2000 s-a organizat un ser
viciu special BUSINESS 
MEETING POINT, un ca
dru adecvat pentru des
făşurarea contractelor şi 
negocierilor, destinat oa
menilor de afaceri, pro
ducătorilor şi clienţilor. La 
ediµa din acest an, TIBCO 
a etalat şi o latură specta
culoasă, reprezentată de 
numeroase participări ale 
vieţii noastre artistice, 
concursuri interactive cu 
premii şi un program pre
lungii de divertismenL 

TIBCO 2000, prin mii
le de produse prezentate 
specialiştilor şi publicului 

Scoala de avionică 
' din Craiova 

Specializarea în "Echipa
mente şi instalaµi de bord 
pentru aeronave" reprezintă 
o secţie de elită a în
văţământului universitar 
tehnic din Craiova. Fonda
torul acestei specializări, dl 
prof. upiv. dr. ing. Romulus 
Lungu, a reuşit să obµnă în 
anul 1992 aprobarea Minis
terului învăţământului de 
înfiinţare a specializării 
menµonate în cadrul Facul
tăţii de Electrotehnică a 
Universităţii din Craiova. 
Încă de la înfiinţare, secţia 
s-a bucurat de mult interes 
din partea absolvenţilor de 
liceu. 

Având în vedere pregăti
rea complexă inter şi multi
discplinară, absolvenţii 

acestei specializări sunt so
licitaµ în multe domenii in
ginereşti de cercetare, pro
iectare şi producţie. Planu
rile şi programele de în
văţământ sunt în concor
danţă cu cele mai noi rea
lizări ştiinţifice în domeniu. 

Colectivul de avionică, 
deşi tânăr, s-a remarcat prin 
lucrările publicate în revis
te de specialitate sau prin 
cele prezentate şi publicate 
în volumele unor mani
festări ştiinţifice internaţio' 
nale şi naţionale, precum şi 
prin cărţile publicate. 

Laboratoarele de specia
litate (de Aparate de bord, 
Instalaţii electrice şi electro
nice, Sisteme giroscopice, 
Sisteme hidropneumatice, 

Ignorant cu leafă mare? 
Nu-i nici rar, nici de mirare! 
Cum se spune româneşte: 
Neştiinţa se plăteşte! 

prof. dr. lng. Come/lu Brebente 

vizitator, efort al produ
cătorilor şi distribuitorilor 
de bunuri de larg consum, 
a constituit o puternică 
rampă de lansare a nume
roase produse noi, un efi
cient sondaj asupra cerin
ţelor pieµi interne şi exter
ne. 

Mărturie în acest sens au 
stat manifestările organi
zate de CCIRMB, cum ar 
fi seminarele economice 
având ca temă: Oportu
nităµ de afaceri româno
thailandeze; Ziua econo
miei ungare; întâlnirea de 
afaceri între reprezentan
µi firmelor româneşti din 
industria lemnului, mate
rialelor de construcţii şi 
instalaţii şi industria 
uşoară cu firme de profil 
din Grecia, pentru promo
varea unor programe in
vestiµonale în ţara noastră 
ş.a. 

lng. Ion Rozan/de 

Piloţi automaţi, Sisteme de 
dirijare, Automatizarea apa
ratelor de zbor, Sisteme de 
radionavigaţie şi radioloca
ţie, Calculatoare de bord, 
Motoare, Mecanica fluide
lor şi aerodinamică ş.a.) 
sunt realizate la nivelul 
standardelor din cele mai 
puternice \ă!i în domeniul 
aeronautic. în aceste labo
ratoare sunt prezentate cir
ca 150 de aparate şi instala
ţii de laborator, o parte din
tre ele fiind asistate de cal
culator. La aparatura exis
tentă ( care ar putea echipa 
complet două aeronave), se 
adaugă două aeronave func
ţionale integrate în lucrări
le de laborator ( o aeronavă 
militară supersonică MIG-
21 şi o aeronavă de pasageri 
AN24), un motor de avion 
MIG-17 funcţional şi un 
tunel aerodinamic. 

Laboratoarele de specia
litate au fost realizate în 
numai şapte ani de către 
cadrele didactice, tehnicie
nii şi studenµi secţiei. În 
acest sens, precizez că stu
denµi primesc proiectele de 
diplomă din anul m de stu
diu, realizarea practică a 
proiectelor efectuându-se, 
deci, în doi ani. Temele pro
iectelor de diplomă aborda
te constituie subiectele unor 
contracte de cercetare. Ab
solvenµi pot urma cursuri
le ciclului de studii aprofun
date (MASTER) în specia-

Forumul 
de 

afaceri 
" romano-

danez 
Ambasada Regală a Da

nemarcei la Bucureşti a or
ganizat pe 24 mai 2000, la 
Hilton Athenee Pal ace, cu 
prilejul vizitei în România 
a Reginei Margarethe a 
II-a a Danemarcei şi a 
prinţului consort Henrik, 
"Forumul de afaceri româ
no-danez", cu participarea 
a 20 de firme importante 
din numeroase sectoare de 
activitate din Danemarca, 
precum şi firme româneşti 
care colaborează deja cu 
parteneri danezi. 

Au participat reprezen
tanţi sau manageri din 
Confederaµa Industriilor 
Daneze, Consiliul Agricol 
al Danemarcei, Camera de 
Comerţ a Danemarcei, 
Consiliul Danez pentru 
Termoficare, pecum şi de 
la Danfoss, Degremont 
Puritek, Foss Electric, 
Hydro-X, Intertec ş.a. 

Forumul s-a desfăşurat 
pe două secµuni: I - Teh
nologii noi - performanţă 
superioară; li - Prezentări 
individuale ale firmelor 
daneze participante. 

Contactele realizate cu 
acest prilej de specialiştii 
români cu cei danezi au 
pus bazele dezvoltării 

litatea "Sisteme complexe 
de stabilizare, navigaţie şi 
dirijare aerospaţială", pre
cum şi doctoratul în dome
niu la Universitatea din 
Craiova. 

Prin grija unui grup en
tuziast de aviatori a fost 
constituită Filiala ARPIA 
Craiova. Conform regulilor 
stabilite, în prima zi de joi 
din fiecare lună au loc în
truniri axate pe tematici 
specifice aeronauticii româ
neşti. Obiectivele majore 

unor acµuni de parteneriat, 
lărgirii ariei de colaborare 
în varii domenii de larg in
teres - energetică, ali
mentări cu apă, energii ne
convenµonale, textile ş.a. 

Dintre domeniile de 
mare interes menµonăm 
pe cele prezentate în ca
drul simpozionului "Apli
caµi SCADA, soluµi pen
tru tratarea apelor uzate şi 
energii neconvenµonale", 
la care specialişti de la fir
mele daneze Intertek, De
gremont-Puritek Logic 
Engineering au prezentat 
tehnologii şi soluµi con
structive privind: energia 
eoliană - domeniu în care 
Danemarca deµne 60% 
din producµa mondială de 
turbine eoliene ( de la 25 
kW la 2500 kW) - firma 

vizează: cinstirea eroilor 
aviatori, inventatori, con
structori de aeronave şi teh
nicieni ai aviaµei militare şi 
civile, precum şi antrenarea 
tinerelor vlăstare în dome
niul aeronauticii ca \ditori 
mesageri ai spaµului cos
mic. 

Theodor C. Niţulescu, 
cpt. comandor lng. ev. 

(r), 
veteran de rubol şi 

membru el RIia/ei 
ARPIA • Crelove 

e pu cate m llivers 
aparţin autorilor şi nu reprezinli punctele de vedeR ale 
vreunor partide. grupai sau formaţiuni politice. 

Conform art. 205-206 C.P., întreaga rlspunderc jnri
dicA pentru conţinutul articoldor revine exclusiv auto
rilor acestora. 

Tipar: RB PRINTING S.R.L., 
Calea Plevnei nr. 114, sector 1, Bucureşti, Tel: 

637.24.70 

NORDEX;· Tratarea ape
lor uzate şi protecµa me
diului; aplicaµi şi soluµi 
SCADA pentru monitori
zarea consumurilor ener
getice, proiectarea unor 
sisteme complexe de co
municaţii, automatizări şi 
dispecerate de control, 
software şi inginerie de 
sistem. 

lng. Ion Rozanlde 
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